
رئیس بخش عفونی بیمارستان مسیح دانشوری با اشاره 
به شناسایی ۲۴ مورد ثابت شده ابتلا به ویروس کرونای 
جهش یافته انگلیسی در کشور، گفت: توصیه اکیدم آن است هر 
کس که علائم سرماخوردگی دارد، به عنوان کرونا فرض کرده و 
خود را قرنطینه کند. دکتر پیام طبرسی گفت: اوایل آذر ماه بود 
که مشخص شد، درصد زیادی از مبتلایان به کرونا در انگلیس، با 
گونه جهش یافته مبتلا شده اند. در ابتدا اهمیت این گونه جدید 
از ویروس چندان مهم نبود، اما بعد به مرور زمان مشخص شد 
که اولا میزان انتقال این گونه نسبت به گونه اصلی ووهان بیشتر 
است و دوم اینکه جوانان و نوجوانان را بیشتر درگیر می کند که 
این هم حائز اهمیت است. زیرا این گروه های سنی در دنیا هدف 
واکسیناسیون هم نیستند و سوم اینکه متاسفانه مقداری مرگ 
و میرش هم از گونه اصلی بیشتر است که این موضوع در دو سه 
هفته اخیر بیشتر مطرح شده است. وی افزود: به هر حال ویروس 
مرز ندارد، مگر اینکه قرنطینه بسیار قوی داشته باشید، مانند 
آنچه که در چین دیده می شود. تاکنون در ایران ۲۴ نفر مبتلا به 
ویروس انگلیسی کرونا شناسایی شدند که متاسفانه دو نفرشان 
تاکنون فوت شده است. علائم این نوع ویروس هم مانند گونه 
اصلی کروناست، اما عوارض و مرگ و میرش مقداری نسبت به 

گونه اصلی بیشتر است.
  بیماری شیب بالایی دارد

طبرسی گفت: علائم این ویروس فرقی با کرونای اصلی ندارد، 
اما ممکن است شدت و سرعت پیشرفتش بیش از کرونای قبلی 
باشد. البته هنوز اطلاعات کافی و مطمئنی درباره این گونه در 
دست نیست که بتوانیم اعلام کنیم و فعلا در این حد می توان 
گفت که یک گونه جهش یافته از کرونا شناسایی شده است. این 
آخرین جهش هم نخواهد بود و ویروس مدام در حال جهش 
است. وی افزود: دیروز اعلام شد که در ایران ویروسی که در 
خرداد و تیر ماه در گردش بود با ویروسی که در مهر و آبان 
شایع بود، به کل باهم فرق داشتند. به طوری که ویروسی که 
در خرداد و تیر ماه شایع بود، ویروس ووهان بود و ویروس مهر 
و آبان، ویروس ایتالیایی و جهش یافته اروپایی بود و به همین 
دلیل هم میزان ابتلای خانوادگی هم به یکباره بالا رفت. زیرا 
میزان واگیری آن بیشتر بود. به هر حال ویروس مدام در حال 
تغییر است. در حال حاضر در آمریکا هم یک ویروس کالیفرنیا 
منتشر شده که شاید سه ماه قبل یکی دو مورد بیشتر نبوده اما 
اکنون در برخی ایالات آمریکا مانند کالیفرنیا،   ۳۵ درصد موارد 
با این ویروس جهش یافته دچار ابتلا می شوند. راه بازداشتن 
این ویروس، فقط قطع زنجیره انتقال است. وی ادامه داد: ظاهرا 
میزان مرگ و میر در ویروس جهش یافته انگلیسی نسبت به 
ویروس اصلی بیشتر است. البته در بیمارستان هنوز تغییر 
معنی داری ندیدیم، اما بیماران بستری هم از میان جوانان 
هستند و هم افراد مسن و هم افراد بدحال داریم. متاسفانه در 
۱۰ تا ۱۵ روز اخیر بیماری شیب بالایی دارد که باعث شده هم 
مراجعه به اورژانس بیشتر شود و هم تعداد بستری ها افزایش 
یابد. این نشان می دهد که در شرایط خطرناکی هستیم و اگر 
اکنون رعایت نشود و جلویش گرفته نشود، ممکن است در اواخر 
اسفند ماه ما را دچار موج شدیدی کند. مانند موجی که در مهر 

و آبان داشتیم که مخل مسائل کشور می شود.
  جزئیات واکسن های کرونا

طبرسی با بیان اینکه امسال مورد آنفلوآنزای ثابت شده 
ندیدیم، گفت: شاید مواردی بسیار محدود گزارش شده باشد، اما 
کماکان با توجه به اینکه  شیب بیماری در حال افزایش است، هر 

کس که علائم سرماخوردگی دارد، به عنوان کرونا فرض کرده و 
خودش را قرنطینه کند. برخی افراد را می بینیم که می گویند 
من سرما خوردگی داشتم، ۱۰ روز در خانه مانده و احتیاطی 
هم نکرده و مهمانی می رود و بعد از ۱۰ روز که یکسری علائم 
شدیدتر می شود، متوجه می شود که کرونا دارد. حال در این 
۱۰ روز به افراد خانواده انتقال داده و خودش هم استراحت کرده 
است. باید توجه کرد که درمان اصلی این بیماری استراحت 
است. بنابراین توصیه اکیدم این است که اگر کسی علائم 
سرماخوردگی در خودش می بیند، حتی بسیار خفیف، خودش 
را قرنطینه کند تا سیر بیماری مشخص شود. طبرسی درباره 
واکسن های کرونا نیز گفت: در حال حاضر در دنیا واکسن های 
متعددی با پلتفرم های مختلف تست می شود. در ایران هم که 
خوشبختانه واکسن وارد شد و برخی از همکاران ما حدود ۴۰ 
تا ۵۰ نفر در بیمارستان مسیح دانشوری واکسن زدند. امیدمان 
این است که با واکسن هایی که وزارت بهداشت وارد می کند تا 
آخر اسفند ماه درصد قابل توجهی از بیماران در معرض خطر 
کرونا هم واکسیناسیون شان انجام شود تا در صورت موج های 
احتمالی بعدی، میزان مرگ و میرمان مقداری کاهش یابد. 
دیروز هم نزدیک به ۸۰۰۰ نفر مورد جدید کرونا داشتیم که 
خودش نگران کننده است. زیرا این ها می تواند به موج بعدی 
بدل شود. وی افزود: واکسن هایی که وجود دارد؛ یکی واکسن 
روسی است که وارد کشور شده و بر مبنای آدنوویروس است. 
مانند واکسن آسترازنکا که آن هم وارد کشور خواهد شد. بعد از 
آن احتمالا واکسن سینوفارم چین خواهد آمد که ویروس کشته 
شده است، مانند آنچه در کشورمان و در برکت در حال تست 
است. واکسن دیگر برای بهارات هند است که آن هم ویروس 
کشته شده است. کلیه این واکسن ها مزیت شان این است که 
مانند واکسن هایی که پایه MRNA است، عوارض آلرژیک 
و فوری ندارند و ایمنی زایی قابل قبولی هم دارند. بنابراین 
امیدواریم با این واکسیناسیونی که در کشور انجام می شود، 
بتوانیم تا پایان شهریور ماه درصد قابل توجهی از مردم را واکسن 
بزنیم تا از مهر اگر جهش قابل توجهی اتفاق نیفتد که اثر واکسن 

را مختل کند، ان شاءالله موفق به قطع زنجیره ویروس شویم.
  آمار به حد پیک نرسیده

طبرسی با بیان اینکه من منتظرم در فاز دوم کارآزمایی 
بالینی واکسن برکت، آن را تزریق کنم که احتمالا از ۱۵ اسفند 
ماه آغاز می شود، گفت: من در آن واکسن جزو محققان هستم 
و مردم از ما انتظار دارند که واکسنی را که تولید و توصیه 
می کنیم، اول خودمان بزنیم که این اقدام را انجام خواهم داد. 
در حال حاضر برای قضاوت درباره ایمنی زایی واکسن زود است. 
باید توجه کرد که واکسن در دوز اول ایمنی زایی بالایی ایجاد 
نمی کند، بلکه بعد از دو تا چهار هفته بعد از دوز دوم واکسن، 
آنتی بادی ایجاد می کنند. برخی هموطنان ما این خطر را به 
جان می خرند و پول پرداخت کرده و به کشورهای همسایه 
مانند دبی می روند تا واکسن تزریق کنند، اما ممکن است در این 
مسیر مبتلا به کرونا شوند. زیرا بلافاصله بعد از تزریق واکسن 
هم ایمنی ایجاد نمی شود. وی با بیان اینکه هنوز نمی توان گفت 
که دچار پیک شده ایم و هنوز آمار به حد پیک نرسیده است، 
گفت: اما شرایط بینابینی است. یعنی شرایط خطرناکی است. 
تعداد مراجعه به اورژانس بیشتر شده است، تعداد موارد جدید 
همچنان قابل توجه است که نشان می دهد که اگر مردم رعایت 
نکنند، دوباره دچار درگیری می شویم. به شدت تذکرم در زمینه 
برگزاری تجمعات است و به خود سیستم های اجرایی هم انتقاد 

دارم. اخیرا دیدم که چندین نمایشگاه در حال برگزاری است یا 
در برخی شهرهای خاص هنوز مجوز کنسرت می دهند. این ها به 
شدت خطرناک است. زیرا اگر یک یا دو نفر آلوده باشند، سایرین 
هم مبتلا می شوند. کمااینکه بعد از جشنواره فجر دیدیم که 
چندین نفر بیمار شدند و در بیمارستان ها بستری هستند. در 

هر تجمعی احتمال ابتلا وجود دارد و باید رعایت شود. 
  زدن ماسک اجباری است

طبرسی با بیان اینکه ماسک اجباری است و متاسفانه برخی 
افراد ماسک نمی زنند، گفت: برخی نه برای خودشان احترام 
قائل نیستند و نه برای سایرین. ماسک برای محافظت فردی 
است و اکنون بحث استفاده از دو ماسک مطرح است. البته همان 
یک ماسک هم می تواند میزان قابل توجهی بیماری را کنترل 
کند. موفقیت هایی که در کنترل بیماری در این مدت داشتیم، 
به دلیل ماسک زدن مردم بود که بیش از همه منجر به مدیریت 
شد. وی افزود: برگزاری کنکور در اسفند ماه هم مطرح است. 
مسئولان اجرایی باید فکری کنند. نمی توانیم یک با م و دو هوا 
تصمیم بگیریم. از یک طرف بگوییم تجمع نباشد و از طرفی 
ببینیم که برخی تجمع برگزار می کنند یا پروتکل را رعایت 
نمی کنند. ضمن اینکه حتی با رعایت پروتکل های بهداشتی 
هم احتمال ابتلا در تجمع وجود دارد. مثلا در جشنواره فجر 
همه ماسک داشتند، اما باز هم دیدیم که برخی مبتلا شدند. در 
فضای بسته حتی زدن ماسک هم ممکن است که محافظت لازم 
را نکند. زدن ماسک ضروری است، اما ضروری تر این است که 
جلو تجمعات را بگیریم. به ویژه در اسفند ماه. زیرا در اسفند ماه 
تجمع زیاد داریم. آخر سال است و مجامع آخر سال بانک ها و 
شرکت ها و... است که باید این ها را کم کنیم، نه اینکه خودمان 
هم به آن اضافه کنیم. بهتر است که به صورت مجازی برگزار 
کنند. مثلا اقدامی که در جشنواره موسیقی فجر کردند و به 

صورت آنلاین برگزار کردند، بسیار خوب بود.
  کشورها دچار مشکل شده اند

طبرسی با بیان اینکه اجرای پروتکل بسیار سخت است و همه 
کشورها را دچار مشکل کرده است، گفت: اگر پروتکل ها را رعایت 
نکنیم، اواخر اسفند اخبار خوبی نخواهیم داشت و حتی شاید 
بدترین پیک تاریخ مان را بگذرانیم. امیدواریم اینطور نشود. به 
هر حال ویروس جهش یافته در حال چرخش است و نکته مهم 
رعایت نکات بهداشتی است. یکسال گذشته  که درگیر کرونا 
هستیم و سال کابوس باری به همه گذشته است. اجازه ندهیم 
که در سالگردش دوباره ما را غافلگیر کند. یک سال درس گرفتیم 
و باز هم باید درس بگیریم. وی گفت: تمام واکسن هایی که 
تاکنون طراحی شده، بر اساس ویروس ووهان اصلی بوده است، 
اما همه این ها را در محیط آزمایشگاه تست کردند و سازندگان 
ادعایشان این است که روی ویروس جهش یافته هم موثر است. 
اینکه چقدر در عمل اثر را داشته باشد، باید منتظر بمانیم. 
استفاده همه واکسن های کرونا تحت شرایط اورژانسی است و 
هنوز برای حالات و بیماری های خاص تزریق یا عدم تزریقش 
مشخص نیست و هنوز مورد مطالعه قرار نگرفته است. از طرفی 
بیماری به نام کروناست که مرگ و میرش بالاست، در نتیجه 
توصیه ما این است که هر کس که در اولویت تزریق واکسن 
بود، واکسن را تزریق کند. وی درباره برگزاری مراسم عروسی 
و ... گفت: مردم به این مراسم ها نروید. البته برخی از مردم هم 
خسته شده اند. اما به هر حال باید توجه داشته باشیم. همه 
خسته شده اند، اما دود عدم رعایت پروتکل ها به چشم همه 

مردم می رود. 
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روی خـــط
لزومتوجهبهسلامترواندربحرانها

معاونت آموزش، پژوهش و فناوری جمعیت هلال احمر با بیان 
اینکه بحران ها عوارض روانی شدیدی را ایجاد می کند، گفت: در 
کشور ما در بسیاری از مرحله ها برای برخورد با بحران به دست 
آورد خوبی رسیدیم، اما اگر به ارتقاء سلامت روان نیز بپردازیم 
می توانیم این پازل را تشکیل کنیم. دکتر خسرو رحمانی در 
یک وبینار آموزشی در خصوص بحران و ارتقای سلامت روان 
که جمعیت هلال احمر با همکاری سازمان نظام روانشناسی و 
انجمن علمی مطالعات زنان برگزار کرده بود، اظهار کرد: بحران 
حادثه ای است که معمولا به صورت ناگهانی اتفاق می افتاد و 
باعث بی ثباتی در جامعه می شود و مشکلات و حوادث پی در 
پی را به دنبال خواهد آورد. به طوری که مجموعه زیادی از یک 

کشور باید کمک کنند تا اوضاع به حالت عادی باز گردد.
  ضرورت پیشگیری از وقوع بحران ها

وی با بیان اینکه پیشگیری از وقوع بحران ها بحث مهمی 
است، اظهارکرد: اما برخی از بحران ها قابل پیشگیری نیست، 
مثل بحران های طبیعی مثل زلزله که البته برخی بحران های 
طبیعی نیز قابل پیشگیری است. رحمانی گفت: بنابراین 
پیشگیری از بحران ها مهم است و در مواردی که قابل پیشگیری 
نیست کاهش مخاطرات بحران را باید با آموزش های صحیح به 
مردم مد نظر داشت و جمعیت هلال احمر جمهوری اسلامی 
ایران بنابر قانونی که مصوب شده و در آخرین بار در سال ٩۸ 
ابلاغ شده است، مسئول رفع بسیاری از مخاطرات و بحران های 
طبیعی و حتی انسان ساختی است که در کشور رخ می دهد.وی 
تاکید کرد: هلال احمر هم بحث آموزش همگانی برای پیشگیری 
از مخاطرات بحران ها و هم رفع خود بحران ها تا عادی شدن 
شرایط را با همکاری بسیاری از سازمان های ذی ربط برعهده 
دارد. معاونت آموزشی، پژوهش و فناوری جمعیت هلال احمر 
تاکید کرد: یکی از عوارضی که در بحران ها اتفاق می افتد مسایل 
و عوارض روانی بعد از بحران است که در این سمینار قرار است 
به آن پرداخته شود که چه اقداماتی باید انجام شود تا مردم 
زندگی طبیعی خود را بازیابند. وی گفت: بحران تقسیم می شود 
به بحران های اقتصادی، حوزه سلامت، و...که در اینجا بحث ما 
بحران ناشی از حوادث طبیعی است. نمونه بارز آن زلزله هایی 
است که رخ می دهد. ما در کشور زلزله خیز زندگی می کنیم و به 
فاصله میانگین ۱۰ سال زلزله با میانگین هفت ریشتر در کشور 
داریم. در طول ۳۰ سال گذشته زلزله منطقه منجیل و رودبار، 
زلزله بم، زلزله کرمانشاه را پشت سر گذاشتیم که خرابی های 
زیادی را به بار آوردند. وی گفت: سیل نیز یکی از حوادث 
طبیعی مهمی است که باعث بحران زیادی می شود. بحران 
خشکسالی هم یکی دیگر از بحران هایی است که با آن مواجه 
هستیم. بنابراین بحران های طبیعی دو دسته قابل پیشگیری 
و بحران های غیر قابل پیشگیری هستند که البته می توانیم از 
عوارض آن ها جلوگیری کنیم. وی گفت: نمونه بحرانی که خوب 
می توانیم با آن مواجه شویم سیل است که اگر اقدامات درستی 
انجام شود خرابی های ناشی از سیل بسیار کاهش پیدا می کند. 
وی ساخت و ساز در مسیل ها را یکی از علل افزایش خسارت سیل 
دانست و گفت: این یک بحران خود ساخته است پس اینطور 
نیست که همه بحران های طبیعی را رها کنیم تا اتفاق بیفتد 
و پس از آن بحران را مدیریت کنیم. وی گفت: با آموزش های 
صحیح، اقدامات پیشگیرانه و بهسازی محیط می توانیم راحت تر 
با بحران مواجه شویم، زلزله هم به گونه ای است که با مدیریت 
صحیح سازه ها می توانیم آن را کنترل کنیم. کشور هایی هستند 
که زلزله های با ریشتر بالا در آن رخ می دهد اما خسارت زیادی به 
بار نمی آورد. زمانی که ساختمان ها خراب نشود طبیعتاً بحرانی 
رخ نداده و جامعه روند طبیعی زندگی خود را طی می کند. پس 
اقدامات آموزشی و زیرساخت ها کمک کرده که در کشوری مثل 
ژاپن زلزله به بحران اجتماعی تبدیل نمی شود. رحمانی اظهار 
کرد: پس بحران را می توانیم پیشگیری کنیم و در زمان بحران 
هم باید مشکلات مردم را به حداقل برسانیم و پس از آن با انجام 

اقداماتی جامعه را زودتر به حالت عادی خود بازگردانیم. 
  تاثیر حوادث طبیعی بر بهداشت روانی جامعه

وی افزود: در حوادث طبیعی بر بهداشت روانی جامعه استرس 
شدیدی ایجاد می شود که البته با اقدامات پیشگیرانه می شود 
استرس را به حداقل رساند. در هلال احمر هم یکی از اقداماتی 
که انجام می دهیم افزایش تاب آوری در جامعه است که افراد 
بتوانند در زمان بحران رفتار خردمندانه ای داشته باشند. معاونت 
آموزشی، پژوهش و فناوری هلال احمر اظهار کرد: معمولا به 
مسائل روانی بحران های طبیعی کمتر توجه می شود و به مسائل 
جسمانی و مالی معطوف می شود در حالی که بازماندگان تحت 
استرس شدید قرار گرفتند. در کشور ما در بسیاری از مرحله ها 
به دست آورد خوبی رسیدیم  اما اگر به ارتقای سلامت روان نیز 
بپردازیم می توانیم این پازل را تشکیل دهیم. وی در خصوص 
استرس های حین بحران نیز گفت: قطع شدن خدمات شهری، 
شنیدن صدای افرادی که کمک می خواهند، بروز آسیب های 
جسمانی، دسترسی محدود به خدمات پزشکی، اختلالات 
استرس پس از حادثه، سوگ و افسردگی و... از مهم ترین عوامل 
استرس زای حین بحران است. وی ادامه داد: فاز اول حادثه فاز 
حاد با بحران است و معمولا چند هفته پس از حادثه مردم آرامش 
نسبی خواهند داشت و چند ماه پس از حادثه با واقعیت های حادثه 
رو به رو می شوند که گاهی این مورد زمان بر خواهد بود. بنابراین 
باید افرادی که استرس یا افسردگی شدید دارند شناسایی شوند.

  از اقدامات بی درنگ جلوگیری کنیم
رحمانی اظهار کرد: از اقدامات مهمی که باید انجام شود 
شناسایی افرادی است که شناخته نشده اند، در یک حادثه 
نیز تعداد نفراتی که فوت می کنند کمتر و مجروحین جسمی 
بیشتر هستند؛ متاسفانه آسیب دیدگان روانی دیده نمی شوند 
که بعدها شناخته می شوند. وی افزود: در زلزله رودبار ۶۸ درصد 
افراد دچار افسردگی شدند و اختلالات رفتاری کودکان تا ۶۰ 
درصد گزارش شده است. در زلزله اردبیل ۴٧درصد کودکان و 
٧۶درصد بزرگسالان دچار اختلال پس از حادثه شدند. پس به 
این نتیجه می رسیم که بحران ها عوارض روانی شدید را ایجاد 
می کند. رحمانی گفت: نیاز است که در زمان بحران اطلاع 
رسانی درستی داشته باشیم و نیرو های آموزش دیده درستی 
که بتوانند مشاوره صحیح انجام دهند هم آموزش بیشتری 
ببینند و هم وسعت بیشتری پیدا کنند. وی گفت: در خصوص 
بحث های مداخله در بحران باید ترجیحا اقدامی انجام دهیم که 
افراد از اقدامات بی درنگ جلوگیری کنند، به عنوان مثال گاهی 
تیم هایی را که برای توزیع اقلام اعزام می کنیم، مردم با آن ها 
خشمگین رفتار می کنند که این واکنش ها بی درنگ است و باید 

آموزش دهیم و کمک های مالی نیز سریع باشد. 

 
گـــزارش

احتمالتشدیدپیکچهارم
کروناباویروسجهشیافته

رئیس مرکز و پایگاه تحقیقات بیماری های 
نوپدید و بازپدید انستیتو پاستور ایران ضمن 
تشریح وضعیت کرونا در ایران و اشاره به آغاز 
پیک جدید اپیدمی در استان خوزستان، گفت: 
این در حالی است که احتمال تشدید پیک 
چهارم کرونا متاثر از نوع جهش یافته ویروس 
وجود دارد. دکتر احسان مصطفوی گفت: آنچه 
در مورد تاثیر واریانت انگلیسی بر پیک جدید 
اپیدمی مطرح می شود نیاز به مطالعات بیشتر 
و بررسی واریانت های ویروس در گردش در 
کشور دارد که ابتدا بتوانیم مشخص کنیم 
واریانت انگلیسی و احیانا سایر واریانت های 
شناخته شده در چه گستره ای پخش شده و 
چه درصدی از ویروسی که در جامعه در حال 
گردش است را این واریانت تشکیل می دهد. 
بنابراین؛ اینکه پیک چهارم کرونا متاثر از نوع 
جهش یافته ویروس باشد محتمل است ولی 
دانستن شدت این تاثیر نیاز به انجام مطالعات 
تکمیلی دارد. وی افزود: در چند روز گذشته، 
به نظر می رسد پیک جدید اپیدمی در استان 
خوزستان شروع شده است و در استان های 
ایلام، کهگیلویه و بویراحمد، بوشهر، اصفهان، 
فارس و سمنان افزایش ملایم از شمار موارد 

بستری را شاهد بوده ایم. 
  دلایل قرمز شدن وضعیت خوزستان

مصطفوی درباره دلایل قرمز شدن وضعیت 
استان خوزستان، بیان کرد: این که دقیقا 
چه عاملی باعث شده که این اتفاق رخ دهد 
نیازمند بررسی و تحلیل استانی است و آنچه 
که ما بر اساس شنیده ها از استان مذکور 
می دانیم این است که برخی تجمعات کنترل 
نشده در این مناطق و مسافرت های کنترل 
نشده، بستر خیز جدید اپیدمی را فراهم کرده 
است. این رفتارهای پرخطر مثل حضور در 
تجمعات، مسافرت غیر ضروری و عدم رعایت 
پروتکل ها موضوعی است که در هر منطقه ای 
رخ دهد بستر خیز بیماری را فراهم می کند؛ 
پس بهتر است برای جلوگیری از وقوع شرایط 
مشابه خوزستان در سایر استان ها رعایت 
نکات بهداشتی همچنان در اولویت قرار 
گیرد. وی در پاسخ به این سوال که آیا ممکن 
است برگزاری جشنواره فیلم و تئاتر فجر 
در استان تهران موجب خیز بیماری در این 
شهر شود؟، تصریح کرد: هر تجمعی می تواند 
بستر گسترش ویروس را فراهم کند و گزارش 
روزهای اخیر که از ابتلای چند نفر از افرادی 
که در جشنواره حضور داشتند می تواند موید 
این موضوع باشد و نمی توان گفت تجمعی به 
این شکل رخ دهد و بستر گسترش ویروس در 

آن فراهم نمی شود. 
  احتمال ورود جهش های کرونا به کشور

این اپیدمیولوژیست در پاسخ به اینکه آیا 
احتمال ناقل بودن کسانی که واکسن کرونا 
دریافت کردند وجود دارد یا خیر؟، اظهار 
کرد: برای این موضوع هم هنوز پاسخ دقیقی 
وجود ندارد و هنوز باید افراد واکسینه شده 
هم از ماسک استفاده کنند تا بتوانیم به پاسخ 
صریح تری برسیم؛ هرچند که ممکن است این 
موضوع از واکسنی به واکسن دیگر متفاوت 
باشد. وی درباره احتمال ورود سایر جهش های 
ویروس کرونا به کشور، گفت: وقتی مراودات 
بین  المللی صورت می گیرد، بستر ورود 
ویروس به کشورها هم فراهم می شود و 
این بستگی دارد ویروس های جهش یافته 
چقدر توانسته باشند در دنیا پخش شوند، 
در حال حاضر گسترش ویروس جهش یافته 
انگلیسی بیش از سایر جهش ها بوده و از 
ورود این واریانت به کشور ما هم گزارشاتی 
وجود دارد. سایر جهش های ویروس گسترش 
محدودتری داشتند اما ورود مسافرین بستری 
برای گسترش شیوع این واریانت ها هست در 
عین حال نباید از این موضوع غافل شویم که 
حتی ممکن است واریانت خاص کشور ما هم 
اتفاق بیفتد و در نتیجه پایش واریانت های 
ویروس در کشور موضوع بسیار حائز اهمیتی 

است.
  اعمال محدودیت ها برای کنترل بیماری

مصطفوی درباره آثار اعمال محدودیت 
تردد در کنترل گسترش بیماری، تاکید 
کرد: آنچه که به عنوان محدودیت تردد 
شبانه اعمال می شود خاص کشور ما نیست 
و در کشورهای مختلف اعمال می شود و 
در برخی کشورهای اروپایی این ساعات 
منع تردد بیش از ساعتی است که در کشور 
ما اعمال می شود. این محدودیت تردد 
شبانه، زمینه ساز آن می شود که افراد تا 
حد امکان کمتر به مهمانی های شبانه و 
مراکز تجمعی مثل رستوران ها بروند و قطعا 
این محدودیت ها عاملی برای جلوگیری از 
گسترش بیشتر ویروس است. وی درباره 
پپیش بینی از وضعیت بیماری در کشور 
طی روزهای آتی و منتهی به نوروز ۱۴۰۰، 
افزود: تجربه یک ساله مدیریت کرونا نشان 
داده است همه چیز دست سیاست گذاران 
و مردم است بنابراین؛ اگر مردم شرایط را 
عادی نپندارند و فکر نکنند شرایط تحت 
کنترل است و در عین حال سیاست گذاری 
مناسبی هم داشته باشیم آن وقت انتظار 
وضعیت عجیب و غیر منتظره ای در کشور 
نخواهیم داشت و شرایط همچنان تحت 
کنترل است ولی اگر تجمعات و مسافرت ها 
خارج از چارچوب پروتکل های اعلامی باشد 
آن زمان انتظار افزایش موارد بیماری را 

خواهیم داشت.

رئیس بخش عفونی بیمارستان مسیح دانشوری  مطرح کرد

شناسایی 24مبتلای کرونای انگلیسی در کشور

آرمان ملی: معــاون اول رئیس جمهوری با اشــاره به 
تحریم های ظالمانه و یکجانبــه آمریکا علیه ایران گفت: اگر 
ایران در برهه کنونی با تحریم ها مواجه نبود جزو نخســتین 
کشورهایی بود که واکسن لازم برای مقابله با کرونا و تامین 
ایمنی مردم را تهیه می کرد. اسحاق جهانگیری در دیدار مدیر 
منطقه مدیترانه شرقی سازمان جهانی بهداشت ضمن انتقاد 
از سیاست های رئیس جمهوری ســابق آمریکا، اظهار کرد: 
تحریم ها علیه ایران از طرف شــخصی انجام شد که همان 
برخوردهای تند را با سیاســت ها و عملکرد سازمان جهانی 
بهداشت داشت، این تحریم ها که ضد حقوق اولیه انسان ها 
برای تامین ســلامتی آنهاســت، ضدانســانی و ضد حقوق 
بشری است و متاسفانه فریاد ملت ایران علیه این رفتارهای 
ظالمانه در سطح جهانی خوب پژواک نیافته است. معاون اول 
رئیس جمهوری با تاکید بر اینکه ایران کشوری ثروتمند است 
و نیازمند کمک نیست، گفت: آمریکایی ها راه های دسترسی به 
سرمایه و دارایی های ما را مسدود کردند، ما در زمانی که درگیر 
تحریم ها هستیم باید مانند بقیه کشــورها با شیوع بیماری 
کرونا نیز مقابله کنیم. اما امکان ارســال تجهیزات پزشکی 
که با همکاری سازمان جهانی بهداشت خریداری شد، بعد از 

یک سال به دلیل مسدود بودن منابع مالی فراهم نشده است. 
جهانگیری افزود: در حال حاضر ایران در کشورهای آسیایی 
ده ها میلیــارد دلار پول دارد که در بانک های آنها مســدود 
مانده است و برای ارسال ۵۰ میلیون دلار پیش قسط خرید 
»کواکس« مدت ها معطل شدیم تا مسیری برای انتقال پول 
پیدا کنیم. وی تصریح کرد: ما انتظار داریم سازمان جهانی 

بهداشــت محدودیت های ایران را در تامین واکسن 
مورد نیاز متوجه باشد و به ما برای تهیه مقدار لازم 
این واکســن کمک کند، نباید شرایط ایران را با 
کشورهای دیگر که در وضعیت عادی قرار دارند، 
مقایسه کرد. معاون اول رئیس جمهوری با بیان 
اینکه انتظار دیگر ایران از این سازمان طرح این 

موضوع است که تحریم های آمریکا 
سیاســتی اســت که 
مبارزه با ویروس کرونا 
را تضعیــف می کند، 
گفــت: بایــد تلاش 

شــود تا آمریکایی ها از 
این اقدام غیرانسانی دست 

بردارند. وی خاطرنشــان کرد: انتظار داشــتیم 
در زمان وقوع بحران کرونا، ایــران بتواند به 
لحاظ انسانی به کشــورهای نیازمند کمک 
کند اما آمریکایی ها دست ما را در این حوزه 
بسته اند. معاون اول رئیس جمهوری با بیان 
اینکه با وجود محدودیت ها، کادر پزشکی و 
درمانی کشورمان در موضوع مقابله 
با کرونا اقدامات شگفت انگیزی 
انجام داده اند، گفــت: در این 
زمینه مردم مــا هم به خوبی 
همراهی کردند، خوشبختانه 
دانشــمندان مــا گام های 
بزرگی در حوزه ســلامت 
برداشــته اند و گروه هــای 
مختلفی برای تولید واکسن 
فعالیت می کننــد. قطعا این 
توانمنــدی فرصت خوبــی برای 
مقابله با بیماری کرونــا در منطقه 

فراهم می کند.

اسحاق جهانگیری:
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